
“ESTIMA  I  FES  EL QUE VULGUIS!”

Hi va haver un home important a la meva vida que, en moments excepcionals, solemnes, 
proclamava aquesta frase de l’encapçalament; una filosofia positiva, creadora, generosa, 
tolerant, capaç, en la seva senzillesa, de donar sentit a una vida, a una societat.

L’home, mestre de vocació, no sols ho deia, sinó que en feia norma de la seva vida i, per 
tant, en donava exemple en un món d’enveges, ‘trabanquetes’ i usures.

Va ser fidel a les seves idees, fins que va veure com eren de manipulades i usades 
per altres en benefici personal, llavors va considerar que calia retirar-se de la vida pública 
perquè, si es treballa amb amor, no t’entén ningú. Li va quedar d’aquesta experiència un 
desengany escèptic.

Va estimar els que tenia a prop i, sobretot, va fer de l’amistat, un culte.
Va saber trobar les petites alegries de la vida, amb el seu caràcter obert i amical, tot i que 

va viure els anys difícils d’abans i després del nefast 18 de juliol.
Va ser home d’una fe religiosa fonamentada en els valors humans que practicava.
Va ser, sobretot, senzill, sense buscar mai l’aplaudiment, l’homenatge, ni el reconeixe-

ment que a molts altres se’ls va donar de forma més immerescuda.
Va ser un home obert i tolerant, en tot hi veia amor.
Demà és, per a tota la meva família, un dia d’aquests solemnes, celebrarem que fa 25 

anys que ens estimem, la Maria i jo i, alhora, en feliç coincidència, que el nostre fill Pau i 
l’Àngels també s’estimen i volen volar junts.

Trobarem a faltar l’avi Josep perquè ens doni l’exemple del seu discurs amorós en un 
vespre on fem festa per estimar.

Trobarem a faltar la seva tolerància envers els qui estimava, tot i que no féssim les op-
cions que a ell li semblaven les millors. Mai no ens va deixar a l’estacada, mai no va voler 
anteposar res a l’amor, sempre el vàrem sentir a prop. Mai no oblidarem aquest missatge.

Em direu que, si escric al Crònica ha de ser per opinar d’altri i no per exposar aquest re-
corregut interior, però avui no tinc cap ganes de contar altres coses i, a més, estic convençut 
que cal continuar predicant que estimar és el millor remei contra la societat insolidària, que 
ser tolerant, des del respecte del que cadascú pensa i sense voler imposar la dominació de 
qui és més gran, fort o té autoritat, és la base i el fonament d’una societat realment demo-
cràtica que ens ha de permetre no tornar a passar cap més 18 de juliol.

Per això el meu pare ho deia cada vegada que ho creia necessari, per això avui em sento 
estimat i estimo, ho vull dir en aquestes quatre ratlles.       
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INDEPENDÈNCIA
I per què no?

Ha passat l’onze de setembre i encara continua la polèmica ...
D’un fet irreversible com és el de l’existència de la nació catalana i del seu dret a l’au-

todeterminació se n’estan fent massa matisacions, massa interpretacions que l’únic que 
aconseguiran és confondre el personal.

 
En Felipe, moderat fins ara s’està posant cada vegada més nerviós, la seva portantveu 

ja va ensenyar el plomall l’altre dia fent ironia barata i de mal gust amb els bisbes catalans.
El Sr. Obiols ja no sap quin posat fer-hi per explicar el que el seu federalisme encaixa 

amb l’idea del PSOE, que diu que de federalisme ni parlar-ne. La premsa madrilenya ha 
estat un museu de bajanades, d’incomprensions que només ens ha manifestat, un cop més 
com a la “Villa y Corte” els nervis, en tocar aquest tema, surten a flor de pell.

Aquí, a casa nostra, el President els ha deixat bastant mal parats en no caure en el seu 
parany de baralla. Ha fet un paper que els descol·loca, però no ha deixat de recórrer a la 
retòrica i de renunciar a un nacionalisme que quan li convé defensa més ambiciosament.

N’hi ha algun altre que es defineix com a independentista que ha aprofitat l’ocasió encara 
que fos apuntant-se mimèticament al carro bàltic.

Els catalans, que per mi som tots els qui, vivim i treballem a Catalunya (en definició que ja 
ha esdevingut clàssica), inclosos els negres i els moros, som els que decidirem, sense cap 
obstacle, el nostre futur. Si hem estat 300 anys sotmesos, de grat o per força, ara podem 
decidir estar 300 anys independents.

Les úniques condicions irrenunciables són per a mi: la solidaritat amb tots els homes i 
això desterra comportaments xovinistes, egoistes o tancats i aconseguir els nostres drets 
sense el recurs del terrorisme com a violència cega, inútil i desestabilitzadora, sigui a Vic 
o a Mutxamel.
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La imaginació al poder
Ja que és difícil que la gent que té el poder ho faci a gust de tots. Tot i així els mitjans 

per ensarronar, maquillar o fins i tot enganyar al poble han complicat l’exercici del manar i 
mantenint la tendència innata a conservar el selló o la simple cadira de boga. Hi ha remeis 
que maten, com per exemple suprimir la democràcia, o fer-la ensopida i propiciadora de 
l’absentisme, i per això em pronuncio a favor de la imaginació, de l’agosarament fins arribar 
a la utopia, si cal, com a remei casolà mentre tant no som capaces de donar un altre sentit 
al poder o aconseguim suprimir-lo.

Per posar un exemple:
Canviarem la façana de la ciutat al mar, farem que la platja sigui la ronda i el passeig que 

ens connecti amb el Maresme i el seu mar.
La via del tren soterrada per l’interior, en un túnel per sota les Rondes i una estació central 

al Parc.
Sols s’hi arribarà amb cotxe per entrar als aparcaments finals comunicats amb els carrers 

per sota terra.
El passeig i zona de lleure de vianants  s’estendrà per tot el front marítim i ocuparà el que 

fins ara era carretera i via del tren.
Hi haurà  instal·lacions públiques per aprendre a navegar, zones esportives, la piscina i 

zones de restauració diürna i nocturna, un auditori on a l’estiu tindrà lloc un gran festival de 
Música Mediterrània, una Setmana de Jazz i les sessions de rock del Maresme. Tindrà lloc 
una temporada estable de teatre i cinema a l’aire lliure.

S’hi gaudiran els grans esdeveniments i els actes massius de Les Santes.
Les instal·lacions de serveis de disseny senzill seran concedides a cooperatives de joves 

autoocupats i donaran restauració i serveis a totes hores, respectant l’ambient tranquil del 
lloc.

La zona estarà atesa per policies municipals a peu i amb bicicleta, per socorristes i per 
unes noies d’informació municipal.

A l’extrem del Rengle s’hi ubicaran zones de petits hotels i centres de lleure i comerç.
I fins i tot una ciutat universitària. Seran plens els circuits de “footing”, de patins i de bici-

cletes.
 
Hi creixerà ufà un gran parc d’arbres mediterranis.
Una secció del museu del Maresme tractarà les ciències marines i mantindrà un aquari i 

instal·lacions naturalistes.
El port obert totalment a l’entorn del gran Passeig serà públic i amb un servei de mar per 

totes les escoles de la ciutat. La pesca haurà crescut i el rotllo i les barques aniran en aug-
ment.

Les platges netes i rehabilitades no perdran sorra en haver-se obert el “bypass” del port.
I així podríem continuar.
Tant difícil és això?



A mi em sembla que SI haguéssim començat, estaríem ja a prop del final.
Fer de la N-II un carrer ample ple de semàfors i cotxes no em sembla el millor comença-

ment, però és que la imaginació no se’ns dóna amb escreix.
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      Nicaragüita

Demà dia 20, el poble de Nicaragua, poc més de 4 milions, votarà en una difícil elecció. 
Un bon grapat de catalans d’ONG i de projectes solidaris, serem allà com a observadors 
internacionals d’aquest important moment, les primeres eleccions després del període 
neoliberal de Violeta Chamorro. No és la nostra missió  intervenir, sinó mostrar una solidaritat 
cap a una difícil democràcia, en un procés que a l’Amèrica Llatina té unes especials dificultats.

Tots recordem com els poderosos veïns del Nord desestabilitzen i bloquegen qualsevol 
intent dels pobles americans per resoldre el seu present i el seu futur. La pressió del bloqueig 
a Nicaragua i d’ajuda a la “contra” és encara recent.

 I tots sabem quin és el principal dogal que fa impossible sortir de la pobresa: el deute 
internacional als grans bancs.

 El deute actual a Nicaragua és de SIS VEGADES EL SEU PIB (Producte Interior Brut) 
i és equivalent a 30 vegades el valor de les seves exportacions de béns i serveis.

El 75 per cent de la població està desocupada o és inactiva. El  diner és en poques mans, 
i aquestes, consumeixen i compren a Miami tot el que volen, sense cap inversió productiva 
o industrial al país.

I així podríem seguir, amb xifres i dades sempre negatives i esgarrifoses.
Com és possible així una veritable democràcia?
Com és possible que un President que no estigui d’acord amb els postulats i la política 

americana pugui arribar al poder?.
Són preguntes de difícil resposta. I tot i això, la gent resisteix, i és amable, hospitalària i 

pensa que encara pot aconseguir construir un futur. L’esperit de Sandino fa possible aquest 
miracle.

Per a nosaltres, incorporats al món del teòric benestar, gent del Nord amb feina i ben 
alimentada, és instructiu el contacte amb el poble nica. Sempre m’han donat molt més del 
que he pogut oferir, i en aquesta gran lliçó del que és l’intercanvi i la solidaritat, crec que 
hi ha la llavor de l’esperança. Una llavor petita i dèbil però que, dins, porta els únics valors 
que no fan diferència entre les dones i homes del món. Són els valors de la fraternitat, de 
l’estimació, de la rebel·lió justa contra les desigualtats.

Tant de bo que el procés a Nicaragua, a l’Amèrica Llatina en general, pugui ajudar-nos 
a nosaltres a fer créixer aquesta llavor a casa nostra. I ja seria hora que més enllà de les 
ajudes econòmiques puntuals, de supervivència, fóssim tots plegats els que diguéssim al 
Fons Monetari, al Banc Mundial, als EEUU i a la CEE, que el deute del tercer món no és 
més que una part del que nosaltres els devem i que ja és hora de fer justícia i esborrar-lo.    

Ja us ho explicaré!       
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